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NA AKTUÁLNÍ TÉMA

Z aktuálních událostí

Účastníci 57. valné hromady USIC.

Za účasti 40 delegátů z 11 zemí se ve dnech 15.
až 18. listopadu v Praze, v hotelu Olšanka, konala
57. valná hromada USIC (Mezinárodní sportovní
sdružení železničářů). Počátky spolupráce želez-
ničářů ve sportu sahají až do roku 1946, kdy se ve
Vídni sešli zástupci železničářů Rakouska, Česko-
slovenska a Maďarska a navrhli uspořádat evrop-
ský kongres sportovců–železničářů.

Posledních patnáct let se valná hromada koná
jednou ročně s výjimkou loňského roku, kdy byla
z důvodu pandemie odložena na rok 2021: „Pro-
jednávají se tady otázky týkající se volnočaso-
vých sportovních aktivit železničářů, bude se
hodnotit uplynulé období, kdy ta činnost byla
velmi utlumená. A také se bude plánovat bu-
doucnost, a to nejen aktivity na příští rok, ale
celkově budoucnost USIC jako takového, proto-
že v letošním roce z USIC vystupují dvě země –
Belgie a Norsko. Právě na tomto kongresu se
bude mluvit o tom, jak ještě více zatraktivnit ak-
ce pořádané USIC pro železničáře členských
zemí,“ uvedl Ing. Ondřej Šmehlík, vedoucí MO OSŽ

a hlavní organizátor akce, jejímuž zahájení byli
přítomni personální ředitel Správy železnic Ing. Pa-
vel Koucký a generální ředitel Českých drah Ivan
Bednárik, úvod pak obstaral generální sekretář
USIC Dr. Miroslav Kaprálek: „Asi se mnou budete
souhlasit, že žádná jiná náhradní forma nenahra-
dí takovéto osobní setkání,“ řekl s tím, že pro OSŽ
bylo organizování valné hromady z důvodu epide-
mie COVID–19 velmi komplikované. „COVID–19
narušil nejen sportovní soutěže, ale i takováto
pracovní jednání. Někteří kolegové bohužel ne-
mohli do Prahy přicestovat, přestože byli původ-
ně přihlášeni,“ dodal.

V současné době jsou členy Mezinárodního
sportovního sdružení železničářů železničáři z 18
členských zemí, nejen z Evropy (členy jsou také
indičtí železničáři). USIC organizuje mezinárodní
mistrovství ve 22 sportovních odvětvích ve čtyřle-
tých cyklech. Železničáře z ČR v USIC zastupuje
OSŽ a ČR patří mezi nejaktivnější členské země
sdružení.

Michael Mareš

USIC slaví 75 let, v Praze se
konala 57. valná hromada

nikace, a to jak mezi zeměmi, společnostmi, tak
i mezi odbory. Zejména v době pandemie byla
důležitá podpora těchto společností. V Česku je
činnost USIC tradičně podporována železničními
společnostmi, jak jsme slyšeli v projevech Ing. Pav-
la Kouckého, personálního ředitele Správy želez-
nic, s. o., tak i generálního ředitele Českých drah, a.
s., Ivana Bednárika, MBA. Zvláště nyní, v této pande-
mické době, je podpora sportu nesmírně důležitá.

Momentálně USIC bojuje s pandemií COVID–
19 a snahou udržet členské země, jak součas-
nou situaci vnímáte?

Některé země se i v době pandemie snaží po-
řádat sportovní soutěže pro železničáře a právě
Česká republika je jednou z těch aktivních člen-
ských zemí, které sport a akce USIC podporují. Se
členy vedení USIC jsme v tomto směru, myslím si,
odvedli náročnou práci, která nás dovedla ke
stabilizaci, která je dnes velmi ceněna. Železni-
čářský sport je pro nás velmi důležitý, železničáři
musejí být lidé v dobré kondici. Právě valná hro-
mada v Praze byla příležitostí vyjádřit podporu
českým sportovcům, kteří jsou členy asociace již
mnoho let.

Prezidentem USIC jste od roku 2016, volby
byly odloženy na květen příštího roku, takže
zůstáváte i nadále ve funkci.

 Jak se vám v Praze líbí, jste tady poprvé?
Není to moje první návštěva České republiky

a Prahy, byl jsem tady už několikrát. Jako prezi-
dent USIC jsem měl tu čest zahajovat jednání
výkonného výboru v roce 2016, které se konalo
v Praze. Ještě předtím jsem byl v roce 2006 v Li-
berci jako vedoucí francouzské výpravy soutěže
ve stolním tenisu, kterou velmi dobře zorganizo-
vali naši čeští přátelé. A pokud jde o můj vztah
k vašemu hlavnímu městu Praze a českým lidem:
lidé mě tady moc mile přijali, město je velice pěk-
né. Rád bych někdy v Praze strávil nějaký čas i se
svými přáteli.

Za účasti čtyř desítek delegátů z jedenácti
zemí se ve dnech 15. až 18. listopadu v Praze,
v hotelu Olšanka, konala 57. valná hromada
USIC (Mezinárodní sportovní sdružení železničá-
řů), přestože do poslední chvíle nebylo jisté,
zda se z důvodu horšící se epidemické situace
valná hromada uskuteční...

Ale já jsem byl přesvědčen, že se po té dlouhé
době valná hromada USIC v Praze uskuteční a vše
proběhne v pořádku. Valná hromada byla per-
fektně připravená, spolupráce s organizátory
z České republiky je bezchybná.

Jak vidíte budoucnost železničního sportu?
Ještě více než v minulosti je potřeba dobrá komu-

 „V Česku je činnost USIC tradičně
podporována železničními

společnostmi.“
Hovoříme s DOMINIQUEM PAGETEM,

prezidentem USIC

Ano, organizace příští Valné hromady je pře-
sunuta na rok 2022 do Dánska. Itálie, která měla
tuto akci pořádat, od tohoto záměru odstoupila,
ale ještě na valné hromadě se přihlásilo Dánsko,
termín ani místo ale zatím nejsou určené.

Michael Mareš

Sudoměřice – Votice na období od března do
června plánovaná nepřetržitá 90denní výluka.
Během ní se bude realizovat přesmyk trati do
nové stopy: v úseku Sudoměřice – Červený
Újezd v 1. a 2. koleji a v úseku Červený Újezd –
Votice ve 2. koleji. V červnu pak bude následo-
vat zprovoznění nové trati v úseku Sudoměřice
– Votice, a to nejprve po jedné koleji, dvojkolej-
ný provoz bude podle stávajících předpokladů
zahájen v srpnu 2022,“ potvrdil mluvčí Správy
železnic Dušan Gavenda s tím, že i v úseku So-
běslav – Doubí se počítá s jednokolejným zpro-
vozněním v srpnu 2022, dvojkolejně pak od listo-
padu téhož roku. Michael Mareš

 Čas neúprosně dopisuje poslední kapitolu vla-
kového provozu na dráze Františka Josefa. Letos
na podzim trať oslavila 150 let a příští rok na jaře,
začátkem dubna, tady vlak zahouká naposledy.

Hlavní oslavy proběhnou ve Střezimíři, kde je
nejvyšší bod tratě. Svými bezmála šesti sty metry
nad mořem je to nejvýše položené nádraží na trati
z Vídně do Prahy. Úsek s mohutným skalním záře-
zem je patrně i nejkrásnějším na celé trati. Všem
současným i minulým zaměstnancům dráhy, míst-
ním i přespolním, každodenním i příležitostným
cestujícím, „pochodníkům legendární Prčice“, i vy-
znavačům bílé stopy, starousedlíkům i chalupá-
řům, dětem i študákům, fandům železnice, by při-
šlo jistě obrovsky líto, kdybychom se s vlakovým
provozem v železniční stanici Střezimíř důstojně
nerozloučili, píše starosta obce Střezimíř Bc. Miloš
Jelínek v úvodním článku letošního posledního
Střezimířského občasníku.

I proto obec Střezimíř, Mikroregion Voticko, spo-
lek Železnice Česká Sibiř spolu s Českými dráha-
mi a dalšími partnery připravují na 26. března
2022 okázalou slavnost, která by měla všem v mys-
li i u srdce zůstat jako milá připomínka na leckdy

Začíná se psát nová kapitola, Střezimíř
a další obce podél dráhy Františka Josefa

chystají na jaro loučení s původní tratí
pohnutou historii železničního provozu. Až vzne-
šená „Šlechtična“ zahouká při odjezdu naposled,
tak to nekončí, ale je čas začít psát novou kapitolu,
připomíná Miloš Jelínek s tím, že už nyní se vedení
obce zabývá myšlenkou, jak zajistit optimální do-
stupnost nové železniční zastávky Střezimíř jak
pro motorizované, tak zejména pro pěší cestující
po skončení trvalé tříměsíční výluky.

Provoz na stávající trati (v úseku Votice – Sudo-
měřice u Tábora) skončí 1. dubna 2022, po dobu
tříměsíční výluky bude zajištěna náhradní auto-
busová doprava. Od července pak začnou vlaky
jezdit na novém koridoru po jedné koleji. „Na
příští rok je v souvislosti se stavbou úseku

■ Úvod jednání Ústředí OSŽ, které se konalo
ve středu 24. 11. 2021 v sídle OSŽ v pražských
Vysočanech, obstaral moderující předseda OSŽ
Mgr. Martin Malý na téma režijky v Plzeňském kraji
v souvislosti s linkou P2 Beroun/Kařez – Plzeň –
Klatovy. „Připravuje se zde koncept krajského
zaměstnaneckého jízdného s tím, že na rozdíl od
Jihomoravského kraje by se zde podle dosa-
vadních informací z jednání s Plzeňským krajem
měly jízdní výhody vztahovat nejen na zaměst-
nance osobních dopravců, včetně autobuso-
vých, ale také na zaměstnance Správy želez-
nic,“ uvedl s tím, že režijka v osobních vlacích linky
P2 platí do konce roku. „Otázkou je, jak se k pro-
blematice jízdních výhod postaví nová vláda
a ministerstvo dopravy,“ dodal „Naší snahou je
najít celostátní řešení. Pokud by se to nepodaři-
lo, tak potom se bavme o tom, kolik má stát
celostátní režijka,“ doplnil Vladislav Vokoun.

 Informace ze zásadních jednání zahájil I. místo-
předseda OSŽ a předseda Podnikového výboru
(PV) OSŽ při Českých drahách, a. s., Vladislav Vo-
koun zmínkou o probíhajícím kolektivním vyjedná-
vání. „Naším zájmem je neprodlužovat fond pra-
covní doby a ani nekrátit dovolenou, a rozhodně
se nebudeme tvářit, že když něco z kolektivky
vytrhneme, aniž bychom nebrali v úvahu sou-
vislosti, že to je řešení.“ Vladislav Vokoun také
informoval o potížích způsobených epidemií covi-
du. „Dotčeným zaměstnancům hrozí, že v době
nástupu na směnu nebudou mít výsledky PCR
testů. Tak může vzniknout situace, že z tohoto
důvodu budeme muset odříkat vlaky, protože se
nedostaví odpovídající personál. Apelujeme na
vládu, aby dopravcům v tomto pomohla.“

V diskusi k situaci na ČD otevřeli někteří členové
Ústředí OSŽ téma stávky či jakési „zaměstnanecké
neposlušnosti“ formou pasivní rezistence. Podle
tajemníka PV Antonína Leitgeba za mnohé problé-
my může fakt, že nefunguje odbor 10 GŘ ČD.

O situaci u ČD Cargo poté telegraficky informo-
val člen Ústředí OSŽ Petr Doležal (Radek Nekola
a Bc. Marta Urbancová byli omluveni): „Začalo ko-
lektivní vyjednávání, obdrželi jsme návrh zaměst-
navatele. Poprvé, co pamatuji, nám zaměstnava-
tel nabídl nějaká procenta, nikoliv nulový mzdový
nárůst, ale žádný zázrak. Odborové centrály za-
slaly zaměstnavateli jednotný protinávrh,“ uve-
dl. Zmínil se o tom, že podnikatelský plán se plní,
informoval o nedostatku vozů i o vysoké přesčaso-
vé práci z důvodu nedostatku zaměstnanců.

 Informace o dění u Správy železnic (dále SŽ)
přednesl tajemník Miroslav Maincl (omluvil před-
sedu PV Petra Štěpánka; ten se účastnil narychlo
svolané Dozorčí rady ZPMV). Referoval o posled-
ním jednání podnikového výboru  i o probíhajících
jednáních nad FKSP: „Chceme najít společnou
řeč jak nad centrálními, tak i rámcovými zásada-
mi FKSP. Bude se řešit i první změna PKS na rok
2022, reagující na vládou schválený nárůst mini-
mální mzdy. Až poté půjde kolektivka do tisku,“
podotkl. Ve hře je i zavedení tzv. „digitální karty
zaměstnance“. Dále pak referoval o tom, že bylo
vypsáno výběrové řízení na KOP pro 3000 zaměst-
nanců s termínem 20. 12. (dvě zařízení v Čechách,

dvě na Moravě), i o zaměstnaneckém průzkumu,
kterého se zúčastnilo cca 5200 zaměstnanců.

Předseda OSŽ Martin Malý poté informoval
o konferenci ETF (podrobněji jsme o ní psali v mi-
nulém čísle Obzoru).

Člen Správní rady Zdravotní pojišťovny minis-
terstva vnitra Ing. Bc. Petr Toman, BA (Hons) mluvil
o chystaném jednání Správní rady, kde bude na
programu Zdravotně pojistný plán. Možnost pojiš-
těnců ZPMV využít určité částky na nákup vitamínů
měla mezi pojištěnci obrovský úspěch.

V další části členové Ústředí OSŽ schválili záměr
transformace majetku společnosti OSŽ Slovakia, a.
s. (hotel Skalka), plnění rozpočtu 1–9/2021, termí-
nový plán jednání orgánů OSŽ v roce 2022, a ob-
sahový plán Ústředí OSŽ na rok 2022. Dále se
zabývali přípravou VIII. sjezdu OSŽ (Ústředí OSŽ
navrhlo sjezdu na funkci místopředsedy pro správu
majetku Martina Vavrečku), organizačními záleži-
tostmi, informacemi RK OSŽ a bodem různé bylo
jednání ukončeno.

■ Podnikový výbor OSŽ při Správě železnic
se dne 25. 11. nesl v duchu rostoucí covidové vlny.
I proto došlo k návratu jednání elektronickou for-
mou. V úvodní informaci o plnění usnesení z minu-
lého PV Petr Štěpánek oznámil, že podle šetření
Drážního úřadu slučování OŘ Olomouc a Ostrava
není v rozporu s Nařízením EK 402/2013. Z infor-
mací o proběhlých důležitých jednáních OSŽ pří-
tomné nejvíce zaujal stav jednání o FKSP. K tomuto
tématu proběhla vzápětí živá diskuse. Přítomné
nejvíce zajímalo, jak podle nových pravidel zajistit
financování akcí pro zaměstnance v následujícím
období. Jedná se o opatření k přesunu a přeroz-
dělení nevyčerpaných prostředků z FKSP z minu-
lého účetního období. Tyto zbytky nelze v budouc-
nu převádět v rámci OJ,  ale v rámci celé organizace.
Nicméně, jednání o FKSP ještě nebyla ukončena.

 V bloku věnovaném zaměstnavateli hovořil per-
sonální ředitel Správy železnic Ing. Pavel Koucký
o představě zaměstnavatele o FKSP, digitálních za-
městnaneckých kartách a jejich využití. Dále se vě-
noval pravidelným informacím o aktuální nemoc-
nosti a karanténě zaměstnanců, opětovnému
testování neočkovaných zaměstnanců a mzdo-
vému vývoji za 10 měsíců tohoto roku. Zmínil i avi-
zovanou 1. změnu PKS 2022, která by měla odrážet
změnu minimální mzdy a to u pracovníka dozoru
(střežení pracoviště). A jak již bylo dříve řečeno, po
jejím podpisu dojde k tisku PKS 2022. Byla zmíněna
i změna Nařízení vlády 589 pro zaměstnance v do-
pravě, kde nově odpočinek mezi směnami musí být
o hodinu delší a pro mnoho provozních obvodů to
přinese vynucenou změnu turnusů.  Na dotaz, jak
to je s KOP na Slovensku po vyhlášení lockdownu,
odpověděl Ing. Pospíšil, že jeden turnus v Rajec-
kých Teplicích právě končí a následující byl zajištěn
v lázních Brusno pro všechny, tedy i pro účastníky
s poukazem do Rajeckých Teplic. Další možností je
využití 12 dnů jako tzv. domácí KOP.

Poslední část jednání se nesla v duchu odsou-
hlasení termínového kalendáře, včetně plánova-
ných aktivů k PKS na rok 2022 v měsíci lednu a do-
plnění pracovních komisí. –red–

Příští číslo bude
v tomto roce poslední.

Na 6 stranách najdete kromě obvyklých rubrik
i vánoční přílohu.                                 Redakce

Čas neúprosně píše poslední kapitolu vlakového provozu na dráze Františka Josefa, příští rok na jaře na úseku z Votic do Sudoměřic u Tábora
vlak zahouká naposledy. Od března do června je naplánovaná nepřetržitá 90denní výluka, v níž se bude realizovat přesmyk trati do nového koridoru.
V červenci pak bude následovat zprovoznění úseku Sudoměřice – Votice, zatím po jedné koleji, dvojkolejný provoz bude podle stávajících
předpokladů zahájen v srpnu 2022. Na snímku Michaela Mareše míjí osobní vlak 8261 mechanické vjezdové návěstidlo žst. Heřmaničky.
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Regionální dispečerské
pracoviště Olomouc

výletních vlaků na této trati. „Střídám se na dopro-
vodu výletních vlaků se dvěma studenty. Zájem
o jízdy Hvozdnického expresu je doslova obrov-
ský a stále se zvyšuje,“ hodnotí zájem o jízdy
Pavel Horna.

Kromě prodeje jízdenek na těchto vlacích nabízí
cestujícím i různé upomínkové předměty, vážící se
tematicky přímo k této železnici, z nichž mnohé ne-
chává vyrábět, nebo přímo vytváří. Pavel Horna se
podílel i na internetovém pořadu „Zaniklé tratě“,
zabývá se psaním brožurek o historii převážně slez-
ských tratí, na příští rok chystá vydání brožury o trati
Hvozdnického expresu pod pracovním názvem „Ži-
vot tratě Opava – Svobodné Heřmanice.“ Tato trať
v příštím roce oslaví 130 let od zahájení provozu.
Původně trať vedla z Opavy až do Horního Benešo-
va a sloužila pro přepravu rudy, těžené v dolech
v Horním Benešově, jakož i břidlice z lomů v blíz-
kém okolí. Postupující těžba rudy, která způsobila
poddolování tratě, však v roce 1970 provoz na trati
ze Svobodných Heřmanic do Horního Benešova
zastavila.

 Hvozdnický expres byl v roce 2021 tvořen mo-
torovým vozem M 240.0, cyklovozem a jedním his-
torickým vozem přezdívaným Dřevák z roku 1913,
který jezdíval na někdejší trati „vídeňské električky“,
spojující Vídeň s Bratislavou. Druhým hnacím vo-
zidlem byla lokomotiva Hektor T 735.097.

Bez železnice jak vidno Pavel Horna není ani
chvíli – pokud zrovna neslouží ve své domovské
stanici Ostrava-Svinov, můžete ho vidět třeba jako
výpravčího a dispečera ve stanici Kravaře ve Slez-
sku (jejíž okolí je přezdíváno jako „Prajzsko“), jako
pohotovostního výpravčího v Opavě východ, či ve
stanici Studénka, kde řídí trať Studénka – Sedlnice
– Mošnov, která vede na ostravské letiště.

A pokud není v zaměstnání, věnuje se naplno
svému koníčku, jímž je opět železnice. A zajímá ho
nejen historie, ale samozřejmě i současnost a bu-
doucnost železné dráhy. „Co mě mrzí, je fakt, že
ubývá starých zařízení (dřevěné závory, mecha-
nická návěstidla, řídící přístroje, řízení dopravy pří-
mo ze stanic, atd. atd.) a současně s tím jakoby se
začínala vytrácet skutečná tradice dráhy. Vše je
pod vlivem peněz a v dnešní době to pravé že-
lezničářství jakoby ustupuje do pozadí,“ postesk-
ne si.

Více si o Pavlu Hornovi můžete přečíst na jeho
webových stránkách (www.p103h.webnode.cz).

Miroslav Čáslavský

Olomouc – Krnov. Lásku k železničářskému povo-
lání zdědil zřejmě po svém pradědovi, který sloužil
jako vlakvedoucí osobních a nákladních vlaků na
Opavsku. Vlakem procestoval téměř celou Evropu,
přičemž nejvíce mu k srdci přirostly švýcarské drá-
hy. „Švýcarsko je železničářský ráj a země zaslí-
bená všem železničářům,“ vyznává se Pavel. „Vla-
ky, lanovky a zubačky vedou snad na všechna
atraktivní místa v této hornaté zemi.“ Ale nejen
evropské země, i domácí železnice Pavla Hornu
přitahuje.

Jako průvodčí pracuje ve svém volném čase
u společnosti Railway Capital. Na Opavsku tato sou-
kromá společnost provozuje Hvozdnický expres,
který o víkendech a svátcích po celé léto, od května
až do září, jezdí na trati Opava východ – Svobodné
Heřmanice, což je „kmenová trať“ Pavla Horny,
kterou propaguje i na Facebooku „Hvozdnický
expres“. „Moravskoslezský kraj na této trati pře-
stal objednávat k 6. dubnu 2014 pravidelnou
osobní dopravu a tím pádem zde České dráhy
ukončily provoz svých vlaků,“ říká. Uvolněné
místo využila k provozu výletních vlaků na objed-
návku Mikroregionu Hvozdnice právě vzpomenu-
tá společnost Jana Šatavy, která Pavla Hornu oslo-
vila s nabídkou vykonávání funkce doprovodu

Nadšený propagátor železnice a její historie,
opavský rodák Pavel Horna, řídí dopravu na želez-
niční trati mezi Ostravou–Svinovem a Opavou vý-
chod. Ve funkci traťového dispečera zde slouží od
roku 2021. Na dráhu ale nastoupil hned po vystu-
dování dopravní průmyslovky v Ostravě–Vítkovicích
v roce 2002, přičemž jako výpravčí začínal na trati

Pokud se týká práce výpravčích DOZ na Regio-
nálním dispečerském pracovišti Olomouc hl.
n., slouží zde v současné době v nepřetržitém pro-
vozu dva výpravčí DOZ, kteří obsluhují traťový
úsek Olomouc (mimo) – Troubelice (mimo). Po
dokončení rekonstrukce celé tratě, která je pláno-
vána na přelom roku 2022/2023, bude celá trať
Olomouc (mimo) – Šumperk (mimo) řízena z RDP
Olomouc hl. n.

A jak jsou s přechodem na nové pracoviště
spokojeni samotní výpravčí? „Samotné řízení pro-
vozu nedozná z našeho pohledu prakticky žád-
ných změn, neboť budeme obsluhovat stejné
zařízení jako ve stanici. Někteří výpravčí se
však budou muset smířit s delším dojížděním
do práce,“ říká jeden z výpravčích. Zvyknout si
budou muset i na nový způsob práce, kdy celých
dvanáct hodin musí sedět před obrazovkami po-
čítače bez možnosti sledovat „živý provoz“ přímo
v kolejišti. Taková už je ale současná realita, kte-
rou přináší nástup nejmodernější techniky, která
nahrazuje lidskou práci a „klasické“ dopravní po-
stupy. Do svých „domovských“ stanic se ovšem
výpravčí DOZ budou jednou za půl roku vracet. Ve
stanicích Uničov i Šternberk zůstává pro případ
poruch či mimořádností jednotné obslužné pra-
coviště (JOP), které bude jednou za půl roku na
dvě hodiny každý výpravčí DOZ přebírat na místní
obsluhu. Současně se vznikem RDP vzniká v Olo-
mouci pracoviště dispečera železniční infrastruktu-
ry (DŽIN), které bude v nepřetržitém režimu zajišťo-
vat problematiku provozování technologických
zařízení, zejména sledování a vyhodnocování dia-
gnostických a stavových informací zařízení infra-
struktury nejen z úseku Olomouc – Šumperk, ale
i z dalších tratí v obvodu OŘ Olomouc, které ne-
jsou řízeny z CDP. Toto pracoviště bude mimo jiné
i ohlašovacím pracovištěm pro příjem informací
o poruchách, mimořádnostech apod. v obvodu
OŘ Olomouc. Miroslav Čáslavský

Řízení několika železničních stanic z jednoho
místa se dostává v souvislosti se zaváděním nové
techniky a technologie do popředí pozornosti. Ved-
le dálkově řízených dopravních úseků z Centrál-
ních dispečerských pracovišť (CDP) v Přerově
a v Praze, vznikají v síti Správy železnic Regionál-
ní dispečerská pracoviště (RDP), z nichž výpravčí
řídí dopravu ve stanicích s dálkově ovládaným
zabezpečovacím zařízením (DOZ). Tyto stanice
DOZ zpravidla leží na jedné trati, nebo jsou sou-
částí jednoho železničního uzlu.

4. listopadu 2021 bylo uvedeno do provozu
Regionální dispečerské pracoviště v železniční
stanici Olomouc hl. n., odkud je v současné době
řízen provoz na regionální trati z Olomouce do
Uničova a na přelomu roku 2022/2023 bude dál-
kově řízena z tohoto místa celá trať mezi Olomoucí
a Šumperkem (290), která v současné době pro-
chází zásadní rekonstrukcí a elektrizací. Toto no-
vé dispečerské pracoviště se nalézá v rozlehlé
místnosti někdejšího Ústředního stavědla v Olo-
mouci, kam se tak po pěti letech opět vrací život.
Ten zde pulzoval v podobě řízení provozu v ce-
lém železničním uzlu Olomouc hl. n. od roku 1991
až do přechodu výpravčích a operátorek na Cent-
rální dispečerské pracoviště do Přerova, ke které-
mu došlo v říjnu roku 2016.

Celých 25 let zde spolehlivě sloužilo reléové
zabezpečovací zařízení s číslicovou volbou, které
při přestavbě železniční stanice Olomouc hl. n.
odešlo „do důchodu“ (viz Obzor č. 3/2016). Po
ukončení provozu bylo toto zařízení rozebráno
a skončilo ve šrotu. V místnosti bylo po převedení
výpravčích na CDP Přerov instalováno jednotné
obslužné pracoviště (JOP), které dále slouží jako
pohotovostní pracoviště pro případ poruchy či
mimořádností. Dozorčí provozu – vedoucí směny,
výpravčí Oc a výpravčí On zde v případě potřeby
obsluhují SZZ ŽST Olomouc ve funkci pohotovost-
ního výpravčího.

Pavel Horna: „V dnešní době
to pravé železničářství jakoby

ustupuje do pozadí.“

● GRAFFITI na opěrných stěnách podél
trati mezi Velkou Chuchlí a Radotínem i v Radotíně
jsou na základě objednávky Správy železnic. Sprá-
va železnic chce provedením řízeného graffiti za-
bránit nelegálnímu poničení zdí sprejery. Správa
železnic také připravuje stavbu „Zdvoukolejnění
trati Branický most – Praha–Krč – Spořilov“. Před-
pokládaný termín realizace je 01/2023 až 06/2024.

● DO OPRAVENÉ dopravní kanceláře
v Praze–Radotíně se 6. 10. 2021 vrátili  výpravčí.
Aktuálně mají radotínští výpravčí k dispozici tři kole-
je (jezdí se v sudé skupině), všech šest kolejí budou
mít k dispozici až za rok – od 21. 12. 2022. Momen-
tálně vlaky ve směru od Prahy–Smíchova jezdí na
provizorní čtvrté nástupiště, to i po dokončení stani-
ce zůstane zachováno pro mimořádné události
a výluky.

doba mezi Fang–čcheng–kang a Dongxing se
zkrátí z 90 minut na 20 minut. Statistiky ukazují, že
počet přeshraničních nákladních vlaků z Kuang–si
do Vietnamu dosáhl od ledna do října letošního
roku počtu 1496. Z toho bylo 272 kontejnerových
vlaků. Jejich počet se ve srovnání s předchozím
rokem zvýšil o 57,5 %.

Z German.china.org.cn, 11. 11. 2021,
zpracoval –sh–

 Smlouva
za 2 miliardy

pro Stadler Rail
Šéf Stadler Rail Peter Spuhler se může těšit na

mega deal. Za celkem 2 miliardy CHF SBB nakou-
pí nové regionální vlaky. Stadler získal zakázku v
soutěži s konkurenty Alstom z Francie a Siemens
z Německa. Vlaky budou dodány od roku 2025.
Jedná se o 286 nových regionálních vlaků typu
Flirt. „Jednotky budou mít zásuvky pro dobíjení,
bude zde také více místa pro kočárky a kola,“
říká šéf SBB Vincent Ducrot. Nové jednotky jsou
primárně určeny jako náhrada za stávající. První
jednotky Flirt od Stadler Rail budou vyřazeny z pro-
vozu po 25 letech. SBB si vyhradilo opci na dalších
224 vlaků.

Z Watson, 6. 10. 2021, zpracoval –sh–

Nákladní vlaky
v Německu jsou tišší
Rok po zákazu zvláště hlučných nákladních

vozů jezdí vlaky Německem výrazně tišeji. Vyply-
nulo to z měření Spolkového drážního úřadu na
19 stanicích, na které upozornilo sdružení Allianz
pro Schiene. Za posledních dva a půl roku se
zvýšil podíl nákladních vozů, které generují hluk
pod 86 decibelů, z 56 % na téměř 90 %. Celostát-
ně bylo v září registrováno 137 000 nákladních
vozů s novými odhlučněnými brzdovými špalíky,
téměř o 39 % více než na konci roku 2019. Vozidla
jsou zhruba o 10 decibelů tišší než konvenční, což
podle informací z oboru odpovídá snížení obje-
mu na polovinu. Podle úřadů má přibližně každý
desátý registrovaný vůz stále konvenční brzdové
špalíky ze šedé litiny, u nichž se kvůli silnému
oděru kola vozů odvalují hlasitěji. Porušení se
trestá sankcemi až po uplynutí jednoho roku od
vstupu zákazu v platnost.

Spolková vláda tím reagovala na skutečnost,
že kapacity dílen pro dovybavení byly v době ko-
ronavirové krize omezené. Německo bylo první
zemí v Evropě, která zakázala zvláště hlučné ná-
kladní vozy, celoevropský zákaz na některých tra-
sách bude následovat v roce 2024.

Samotné Deutsche Bahn chtějí zvýšit přeprav-
ní výkon své nákladní divize o 70 %. Vlaky mají

v budoucnu přepravovat 25 % zboží namísto do-
savadních 18 %. To by mělo nahradit 13 milionů
jízd kamionů ročně, aby se do atmosféry dostalo
méně oxidu uhličitého.

Z Transportweb, 15. 11. 2021, zpracoval –sh–

Čína otevírá první
vysokorychlostní trať
v pohraniční oblasti

s Vietnamem
První čínská vysokorychlostní železniční trať, která

spojuje přístav Dongxing na hranici s Vietnamem
v jihočínské autonomní oblasti Kuang–si, s měs-
tem Fang–čcheng–kang, úspěšně prošla všemi
provozními zkouškami. Na trati je velké množství
tunelů, nejdelší tunel na trase byl dokončen na
začátku listopadu, jak oznámila China Railway
Nanning Group.

Železnice „Fang–čcheng–kang – Dongxing“ je
první železniční tratí spojující Fang–čcheng–kang
s Dongxing. Prostřednictvím svých říčních a námoř-
ních přístavů je Dongxing spojovacím článkem me-
zi některými členy Sdružení národů jihovýchodní
Asie (ASEAN). Stavební práce jsou nyní hotové
téměř ze 79 %. Vysokorychlostní trať o délce 46,9
km je navržena pro maximální rychlost 250 kilomet-
rů za hodinu. Jakmile bude v provozu, cestovní

● V SOUČASNÉ DOBĚ probíhá
oprava dlouhodobě vyloučené regionální trati Dě-
čín – Oldřichov, zvané „Kozí dráha“ v traťovém
úseku Děčín – Telnice, aby tu od dubna roku 2022
mohla být zavedena sezonní osobní doprava o ví-
kendech a svátcích v rozsahu čtyř párů vlaků den-
ně. Stavební práce jsou zaměřeny na kompletní
obnovu železničního svršku a spodku s využitím
vyzískaného materiálu, rekonstrukce mostů a pro-
pustků, sanaci skal, či zabezpečení jednoho že-
lezničního přejezdu v Děčíně – Oldřichově, kde
bude stávající přejezdové zabezpečovací zaříze-
ní VÚD nahrazeno novým PZS AŽD 97 se závora-
mi. V dopravně D3 Telnice probíhá rekonstrukce
kolejiště (na snímku Tomáše Martínka ze dne 9.
října 2021, kdy zde byly v rámci 150. výročí této
dráhy vystaveny pracovní stroje – kolejový jeřáb,
MUV, jež jsou využívány při její opravě). Ústecký
kraj je nakloněn obnově běžného provozu v celé
délce této tratě, dokonce ji zvažuje zařadit do
turistické přeshraniční dopravy v případě obno-
vení traťového úseku Moldava v Krušných horách
– Holzhau, což je nyní na dobré cestě.

hu kolektivního vyjednávání o PKS Českých drah,
a. s., na rok 2022 z 23. 11.), je neuspokojuje,“ říká
Petr Proft, strojvedoucí a předseda ZO OSŽ v cheb-
ském depu: „Já se můžu jenom dohadovat, pro-
tože u kolektivního vyjednávání nejsem a ty in-
formace nemám. Jenže ti kolem mě si myslí
opak, že jim něco tajím. Zaměstnanci by napří-
klad uvítali, kdyby se počet dělených směn
snížil, nebo nejlépe kdyby se úplně zrušily,“
dodává.

Zatím není nic definitivního, stále se jedná,
i obě strany vyjádřily vůli pokračovat v dialogu. V
úterý 30. 11. 2021 odpoledne bylo na programu
další kolo kolektivního vyjednávání: „Horší je, že
těch odborových centrál je tolik, až se divím, že
se vůbec dohodnou, ale asi to zatím funguje,“
přemítá Petr Proft s tím, že informace, které mezi
zaměstnanci kolují, lidi zatím spíše straší. „Myslím
si, že ten zveřejněný návrh zaměstnavatele (me-
zi zaměstnanci koluje text návrhu podnikové ko-
lektivní smlouvy předložený zaměstnavatelem) byl
něčí záměr. Někdo asi chtěl, aby se to mezi lidi
dostalo,“ myslí si Petr Proft s odkazem na sociální
sítě, kde je aktuálně řešena třeba i případná stáv-
ka. Michael Mareš

Další kolo kolektivního
vyjednávání na Českých

drahách: dojde k podpisu?
V době naší redakční uzávěrky (30. 11.) bylo

na programu další kolo kolektivního vyjednávání.
Diskusní fóra plná zaručených zpráv, spekulací
a informací typu JPP vytvářejí podhoubí pro tlak
na funkcionáře základních organizací OSŽ. Ti často
čelí otázkám typu co za co: jestli dovolená, nebo
pracovní doba; jestli mzdy, nebo KOP. „Takovéto
informace lidé po mě skutečně chtějí a odpo-
věď v podobě svodky z posledního kolektivní-
ho vyjednávání (viz Stručná informace z průbě-

ho personálu, provedl dílčí úpravy v režimu KOP
a navrhl nárůst mezd o 2 %, ovšem za předpokla-
du přijetí všech ostatních návrhů zaměstnavatele.
V další části jednání probíhala oponentní debata
odborových centrál nad navrženými tématy. Od-
borové centrály v závěru konstatovaly, že předlo-
žené návrhy zaměstnavatele jsou v této podobě
neakceptovatelné. Obě strany se dohodly, že v jed-
nání budou pokračovat dne 30. 11. 2021. Na
tomto jednání se předpokládá předložení zásad-
ních návrhů a stanovisek.

Vladislav Vokoun,  předseda PV OSŽ při ČD, a. s.

Ve stejném složení jako na minulém jednání
proběhlo další kolo kolektivního vyjednávání.
Osobní účast v zasedací místnosti mohl ze strany
odborových centrál využít opět pouze jeden zá-
stupce. Ostatní kolektivní vyjednavači obdrželi od-
kaz na webexové připojení. Předmětem jednání
byly upravené dílčí změny v návrhu zaměstnava-
tele a jejich zdůvodnění. Úvodní slovo opět patřilo
generálnímu řediteli Ivanu Bednárikovi. Ten zre-
kapituloval obsah nových návrhů a důvod jejich
předložení. V návrzích zaměstnavatel ustoupil od
požadavku navýšení týdenního fondu u mobilní-

Stručná informace z průběhu
kolektivního vyjednávání o PKS ČD, a. s.,
na rok 2022 konaného dne 23. 11. 2021

Petr Proft.

Došlo při kolektivním vyjednávání na ČD k posunu?            Ilustrační snímek Michael Mareš

Budova RDP Olomouc, z níž je v současné době řízen dálkově provoz na trati Olomouc – Uničov.

Pracoviště výpravčích DOZ na RDP v Olomouci hl. n.

● ČESKÉ DRÁHY letos tiskové konfe-
rence k jízdnímu řádu 2022 z důvodu epidemie
COVID–19 neorganizují. „Vydávání tiskových
zpráv s novinkami v regionální dopravě koordi-
nujeme s krajskými úřady, které spoje objed-
návají. Některé kraje plánují tiskové konferen-
ce (zpravidla pouze v on–line prostředí), které
se zabývají problematikou celé dopravní ob-
služnosti regionu, tedy včetně dopravy auto-
busové,“ uvedl Petr Šťáhlavský, mluvčí ČD. Čes-
ké dráhy jako jeden z řady dopravců vlastní knižní
jízdní řád nevydávají. Zákazníci vyhledat spojení
na  internetu, v mobilní aplikaci Můj vlak nebo mo-
hou využívat i zdroje jízdních řádů Správy želez-
nic.



Psali jsme před 25 lety NÁZORY

Příspěvky otištěné v této rubrice se nemusejí shodovat s názorem vydavatele.

PORADNA BOZP

zváno několik zástupců managementu ČD. „Od-
boráři se chtěli od vrchního ředitele Divize do-
pravní cesty dozvědět, jaký bude konečný stav
dopravní infrastruktury, konkrétní odpovědi se
jim však nedostalo. Ing. Fajmon uvedl pouze to,
že dojde k dalšímu snižování počtu pracovníků
DDC (divize dopravní cesty),“ uvádí se v článku.
Tajemník OSŽ Kurt Mužík upozornil na faktickou
likvidaci odvětví vozového hospodářství, tajemník
OSŽ Václav Pech otevřel problém pronájmu správ-
káren v depech firmám ve srovnání s tím, kdy se
opravami zabývaly bývalé ŽOS (železniční opravny
a strojírny).

Na straně 3 je uveden ohlas předsedy OSŽ
Jaromíra Duška na „otevřený dopis“, podepsaný
PhDr. Milánem Matouškem (náměstkem generál-
ního ředitele ČD), který byl uveřejněn v Železničáři.
V dopise je předsedovi OSŽ vytýkáno neopodstat-
něné obviňování a kritika vedení ČD. „Pokud si
pod vzájemným pochopením, k němuž vyzývá-
te, představujete pouhé přikyvování a nečinné
přihlížení všem nesmyslným krokům, které vr-
cholový management ČD v železniční dopravě
prosazuje a v rozporu jak s legislativou, tak ro-
zumem, morálkou i zájmem železničářů a želez-
niční dopravy uplatňuje, pak na to zapomeňte,“
píše J. Dušek v odpovědi mimo jiné.

O vyhrocené situaci a bojovných náladách svěd-
čí i usnesení Rady předsedů OSŽ Brno, podepsa-
né územním tajemníkem OSŽ Romanem Onderkou,
které vyzývá předsedu OSŽ, aby uplatnil vůči za-
městnavateli razantní kroky včetně porušení soci-
álního smíru, pokud management ČD neprojeví
zájem o řešení stávajícího katastrofálního stavu na
s. o. ČD. „K tomuto usnesení nás vede především
bezkoncepční fungování s. o. ČD, současný kri-
tický stav tratí, vozového parku a budov ČD a pro-
kazatelné nehospodárnosti, ke kterým v s. o. ČD
dochází,“ uvádí se v usnesení.  –zs–

Malý zázrak,
ale...

I díky článku v Obzoru, kde jsem upozorňoval,
že historické WC v žst. Mníšek pod Brdy má být
zbořeno, stal se menší zázrak, WC nebylo zboře-
no, naopak bylo opraveno a natřeno, avšak má to
vadu na kráse, je trvale uzavřeno a nahrazeno
mobilní buňkou.

Je zajímavé, že na provoz mobilních WC bu-
něk má železnice dost prostředků. Pokročilá doba
totiž zakazuje vše, co dříve bylo normální a levné.
V nových vozech jsou WC s uzavřeným okruhem
a nikdy jinak! Co stojí vývoz fekálií, nikoho nezají-
má. Dříve stačilo zbrojit vodu a exkrementy pada-
ly do kolejišť, nevadilo to skoro dvě stě let od
vzniku železnic, ale nová doba má patrně na
všechno peněz dost. Vše je sečteno a podtrženo
v různých kolonkách. A pak média napíšou, jak je
provoz na železnici drahý.

Železnice a její nová doba vyprodukovala dal-
ší stamilionové vedlejší náklady. Ono ani dálkové
řízení a nové zabezpečovací zařízení typu JOP
není zadarmo, při astronomických cenách ener-
gií, která pohánějí počítače a jejich klimatizaci si
ještě rádi vzpomeneme na dobu, kdy klika induk-
toru na elektromechanice i telefonech byla pohá-
něna lidskou silou železničářů bez ohledu na
podnebí a stav politiky. Kdy klika mechanických
závor byla poháněna rukou železničářů, kdy vý-
měny byly ručně přestavovány atd. atp., kdy ne-
existoval ohřev výměn a netopilo se pánu Bohu
do oken. Martin Kubík

Obzor č. 47 – 2. 12. 1996
Na první straně pod titulkem „Ústředí OSŽ je

zneklidněno přístupem GŘ Českých drah“ na-
jdeme zprávu z jednání Ústředí OSŽ, které se dne
27. 11. 1996 věnovalo napjaté situaci na Českých
drahách. Předseda OSŽ Jaromír Dušek na několi-
ka příkladech doložil, jak je majetek Českých drah
doslova rozkrádán. Zdůraznil, že pod rouškou „or-
ganizačních změn“ stále pokračují transformační
kroky vedení ČD, aniž by byl znám cílový stav.

Souběžně s jednáním Ústředí OSŽ probíhala
tisková konference Českých drah, na níž generální
ředitel Rudolf Mládek vyslovil víru, že se OSŽ přiklo-
ní k serióznímu jednání a nezvolí konfrontační ře-
šení.

Jak vyplývá z rozhovoru s místopředsedou OSŽ
Jiřím Kratochvílem, napětí mezi zaměstnanci bylo
vyvoláno také tím, že zaměstnavatel nechtěl zahájit
kolektivní vyjednávání do doby, než bude znám
státní rozpočet na rok 1997. Jiří Kratochvíl tento
přístup označil za výmluvu. Situaci ještě kompliko-
val ten fakt, že Federace strojvůdců předložila vlast-
ní návrh KS, o němž chtěla jednat s vedením ČD
separátně.

Obzor č. 48 – 9. 12. 1996
Ve zprávě ze zasedání Představenstva OSŽ ze

dne 3. 12. 1996 se můžeme dočíst například o re-
akci odborů na jednání Správní rady Českých drah,
která se zabývala prodejem lukrativních pozemků
ČD (kolejiště žst. Masarykovo nádraží v Praze, pro-
story nádraží Žižkov aj.). „Žádná jiná zahraniční
železniční společnost se nikdy nezbavila svých
pozemků, ale tyto pozemky vložila buď jako kapi-
tálový podíl do nově vzniklých společností, nebo
je má pronajaté těmto společnostem a má z nich
trvalý zisk,“ poznamenal předseda OSŽ Jaromír
Dušek. Na jednání Představenstva OSŽ bylo po-

chce zkapacitnit silnici a ničit další zbytky krajiny
rozšířením stávající silnice. Opravdu v dnešní do-
bě perspektivní a prozíravé.

A o čem třeba krajští odborníci nechtějí slyšet?
Např. Rakovník – Kralovice. Trať, která se logicky
nabízí jako perspektivní propojení Prahy – Kladna
– Rakovníka – Kralovic a Plzně. Stačí upravit a zmo-
dernizovat aspoň v minimálním rozsahu a propo-
jit s autobusovou dopravou do okolních obcí. Na-
místo toho se však doprava bude rušit a v plánu je
přestavba silnic od Plzně na Kralovice a dále za
stovky milionů korun. To je ta ekologie, šetrné
zacházení s krajinou, řešení emisí, hluku, zdraví
lidí? Zvláštní představy. A hlavně jde o dopady
nákladní dopravy, která tímto na těch silnicích jen
zesílí a trať zpustne. To je ta ochrana životního
prostředí! Dost absurdní, že?

Trhový Štěpánov. Po dostavbě přehrady měl
být u nádraží dopravní terminál, který by umožnil
snadný přestup z autobusů na vlaky a obráceně
a i lidé ze Štěpánova a okolí by nemuseli chodit
pěšky na vlak nebo jezdit nepříjemnou a nepo-
hodlnou autobusovou dopravou s mnoha pře-
stupy. A všichni by získali kvalitní dopravu nejen
po okolí, ale i do všech míst ČR. Je tomu už víc než
50 let, ale terminál není a raději se zruší železnič-
ní doprava a silniční opět naroste a platit to bude-

Středočeský kraj – tedy jeho vedení – nadále
odolává námitkám proti omezování provozu na
některých tratích. Opravdu myšlení jako před mno-
ha lety, jehož cílem mělo být zlikvidování nejméně
třetiny železniční sítě. Jednak pro její malé využí-
vání, jednak proto, že pro navrhovatele to byla
doprava neperspektivní, zastaralá, zbytečná. Bo-
hužel, zdá se, že dodnes se k zástupcům kraje
nedonesly novinky v tom smyslu, že železnice by
měla být podporována a že by se na ni mělo
převést co nejvíce dopravy. Dokonce z EU už za-
znívají názory, že by si státy měly zachovat vyso-
kou hustotu železniční sítě. V ČR je to jako vždy
naopak a v těch dobrých a rozumných věcech jsme
vždy pozadu.

O důvodech si určitě myslí každý své. A určitě si
to nespojuje s nekritickou podporou silniční do-
pravy, výstavby silnic a dálnic a s názory podpo-
rujícími stále nerovné podmínky dopravních sys-
témů a lhaní si o ceně silniční a železniční
dopravy.

Smutné na tom je hlavně to, že kraj odmítá
diskutovat o řešení a zejména o nutnosti koneč-
ně v kraji zřídit integrovaný dopravní systém, který
bude mít jako páteř železniční dopravu s napoje-
nými autobusovými spoji. A to vše tak, aby cestující
měl co nejvyšší pohodlí, přestupy hrana – hrana.
A aby hlavně zajistili co nejvyšší plošnou obsluhu
území tak, aby lidé raději přesedli z aut do veřejné
dopravy a zejména do vlaků. To ale také zname-
ná se lidí i vedení obcí ptát, jak by si dopravu
představovali, jak zvýšit tržby, jak zvýšit počty ces-
tujících. A konečně také přiznat, že autobusy a sil-
niční doprava nejsou levné. Už jen proto, že ne-
mají započítány veškeré náklady a škody. I proto
ty propočty kraje jsou značně  „na vodě“. Ale opět
to není bráno na vědomí a není ochota o tom
diskutovat. Zde se i nabízí otázka, jací odborníci
vlastně takové ekonomické názory podávají a zda
by na místě nebyl i pohled jiných odborníků.

Zajímavé také je, že návrhy na řešení dopravy
často spočívají v další výstavbě silniční sítě, dálnic
apod., ale že vůbec nejsou návrhy na výstavbu či
přestavbu kolejové sítě. Že schází např. trať z Pra-
hy na Dobříš – Příbram, asi kraj nepálí, ale raději

a Libochovice – Straškov – Vraňany – Lužec.
2) Ignorování potenciálu Prahy. Kromě české-

ho Sinaje – Řípu nad zastávkou Ctiněves mohou
obyvatele hlavního města zajímat především Mše-
né Lázně a Budyně. Bohužel jim dopolední vlak
nejkratším směrem ujíždí ve Straškově i při využití
nejranějšího spoje z Vraňan o 40 minut. To hlavní
ale je, že nástup do daných lázní probíhá zpravid-
la v pondělí, kdežto vlaky jezdí pouze o víkendu.

3) Tragické nepřípoje. Obyvatelé Slánska mají
Ctiněves vlakem zapovězenou. Suverénně nej-
kratší doba na přestup ve Straškově je 80 minut.
Nepoužitelné. Přípoje nemají obecnější směřo-
vání ani k trati Praha – Roudnice – Ústí, ani Lovo-
sice – Libochovice – Louny, ani Kralupy – Slaný –
Louny. Ačkoli to pražským nejkratším směrem ují-
ždí, nepomáhá to nikde jinde: v Roudnici to ujede
rychlíku od Ústí o 11 minut, v Libochovicích se na
Louny čeká 79 minut. Na Lovosice by zase nikdo
nejel z Roudnice tudy. Zpátky je to podobné. Od
Loun se čeká 80 minut, ve Straškově na nejkratší
směr do Prahy dokonce 140 minut, a v Roudnici
to nestíhá rychlík na Ústí o 14 minut. Přípoje ve
Straškově odrazují i otrlého turistu už jen pohle-
dem na tabulku tratě Vraňany – Zlonice. První vlak
do Zlonic nelze z Vraňan stihnout, u druhého se
čeká 97 minut, u třetího je návaznost dobrá, ale
ten samý spoj se za chvíli otáčí zpět jako už po-
slední.  Je potřeba zavést pravidelnou návaznost
v nejdůležitějších stanicích, tedy v Roudnici od
a na Ústí a ve Vraňanech od a na Prahu.

Když vezmeme například současné jízdní do-
by, osobní vlak čekající na rychlík od Ústí v x:11 by
se stíhal otočit ve Slaném tak, aby se vrátil do
Roudnice jako ideální přípoj k rychlíku na Ústí
v x+2:43. Přípoj od osobáku ve Vraňanech od
Prahy v x:36 by se otočil v Libochovicích a stíhal
krásně přípoj ve Vraňanech na Prahu v x+3:16.
Přípoje ve Straškově by vznikly dobré až při hodi-
novém intervalu, realističtější je však dvouhodi-
nový, který by musely obsloužit čtyři motory. Dnes
jsou dva a z toho jeden dvouvozový. Cena by tedy
nenarostla astronomicky. Kdyby kraje měly dlou-
hodobý zájem o objednávku, jistě by Správa že-
leznic obnovila nějakou tu zakonzervovanou vý-
hybnu na křižování. Kéž by se nad tím oba kraje
zkusily zamyslet, než dopravu zase ještě víc ome-
zí. Cestování a dojíždění po Podřipsku by zase
dávalo smysl.

Vít Patrák,
informátor železniční dopravy.

nímu úrazu došlo, mj. povinen objasnit příčiny
a okolnosti vzniku úrazu za účasti zaměstnance,
pokud to zdravotní stav zaměstnance dovoluje,
svědků a za účasti odborové organizace, a dále
nikdy nezapomínejte, že dle § 322 mají odborové
organizace právo vykonávat kontrolu nad stavem
bezpečnosti a ochrany zdraví při práci u jednotli-
vých zaměstnavatelů a zaměstnavatel je povinen
odborové organizaci umožnit výkon kontroly a za
tím účelem jí mj. zajistit možnost prověření toho, zda
řádně vyšetřuje pracovní úrazy a též možnost účast-
nit se zjišťování příčin pracovních úrazů a nemocí
z povolání, popřípadě je objasňovat.

Zaměstnavatel má podle ZP nejen objektivní
odpovědnost za odškodňování pracovních úrazů,
ale je též povinně pojištěn proti škodám u pojišťov-
ny Kooperativa, a. s., obdobným způsobem, jako
domácnost proti škodám na autě či majetku, tedy
placení odškodnění za pracovní úrazy ve většině
případů nejde z jeho kapsy.

Pokud se zaměstnavatel chce tzv. zprostit odpo-
vědnosti za pracovní úraz (zcela nebo zčásti), mů-
že to být jen a jen na základě zákonem pevně
stanovených pravidel (ZP § 270 – § 271) a násled-
né stanovení míry zavinění zaměstnancem a sní-
žení finančního odškodnění nesmí být nikdy zamě-
ňováno za porušení pracovní kázně, kterou ZP
trestá a vymezuje zcela jinak. Tedy např. snížení
odškodnění zaměstnanci za to, že svůj pracovní
úraz neohlásil ihned nebo jej neohlásil stanove-
ným postupem, případně jiné porušení interních
pravidel zaměstnavatele, která nejsou dle znění ZP
dostatečně proškolena nebo jejich znalost a dodr-
žování nebyly soustavně vyžadovány a kontrolo-
vány, je protizákonné, a budete se možná divit,
stále ještě nijak neobvyklé.

Nejspíš si říkáte, že to není poprvé, co podobné
řádky tady v Obzoru čtete, a přesto se nám e-maily
a telefonáty s dotazy na téma šetření a odškodňo-
vání pracovních úrazů nijak nemnoží. Spíš se nás
ptáte na chybějící stezky, tmu v kolejích, OOPP, ergo-
nomii a díry v podlaze. Ano, prevence je samozřej-
mě důležitá, ale vaše budoucí příjmy, možnost cho-
dit do práce a životní úroveň vaší rodiny též,
nemyslíte? Dana Žáková,

svazová inspektorka BOZP

Vlastně to ani není o nedůvěře… je to o tom, že
všichni jsme lidé a naše subjektivní názory, profes-
ní znalosti a zkušenosti z oblasti práva, byť máme
postavení zaměstnavatele nebo bezpečáka – tedy
na první pohled fundovaných osob v oblasti BOZP
– mohou být minimální, zastaralé či neúplné.

Divíte se? Copak jste dočista zapomněli, jakým
způsobem se učíme na zkoušky, přezkoušky a tes-
tování všeho druhu? Jak často si čteme v předpi-
sech, jak ochotně si doplňujeme vzdělání, a zda
vůbec? A jak moc sledujeme novinky ve svého
oboru?

Určitě nepochybuji o tom, že každý pracuje tak,
jak nejlépe umí, otázkou je spíš, jaká je úroveň jeho
vědomostí, hloubka znalostí, a právě ta chuť se
neustále vzdělávat. Nikdy mne nepřestává udivo-
vat, s jakou naivní důvěrou přistupují lidé k šetření
a objasňování pracovních úrazů (kde se mnohdy
hraje o částky mnohonásobně převyšující jejich mě-
síční příjem), jak rychle podepisují související doku-
mentaci a spoléhají na  „jednapanípovídala“, ale
v soukromí nejspíš bez rozmyslu nepodepíšou ani
pošťákovi dopis pro souseda a přou se o bezvý-
znamných maličkostech.

My, jako inspektoři BOZP OSŽ-Ú, velmi často
narážíme na neúmyslné fake news a hoaxy právě
v této oblasti, a i když se snažíme školit a chránit
členy OSŽ, pokud oni budou pouze důvěřovat, a už
ne prověřovat správný způsob šetření a následné-
ho vyhodnocení příčin a okolností vzniku pracovní-
ho úrazu, může se lehce stát, že dalším, kdo přijde
o peníze nebo jejich část, budeš právě ty, milý čte-
náři!

I když jediný, kdo může uznat a označit úraz za
úraz pracovní, je zaměstnavatel, zákon č. 262/2006
Sb., zákoník práce (dále ZP) zaměstnance rozhod-
ně chrání takovým způsobem, že možností se brá-
nit proti neuznání či snížení náhrad je celá řada.

Také je nutné si říct, že téměř každý z dalších
vyšetřovatelů, kteří se mohou na místě činu objevit
(např. PČR, DÚ, inspekce práce) má zcela jinou
roli, která mu je přisouzena odpovídajícím záko-
nem – tedy to, že zaměstnavatel mnohdy sám ne-
šetří a pouze přejímá závěry jiných subjektů, je
zásadní chybou a opomíjením znění ZP, § 105 odst.
1, dle kterého je zaměstnavatel, u něhož k pracov-

Důvěřuj, ale prověřuj

me všichni. Ale politici nám vysvětlí, jak kraj ušetřil
a budou se neustále ohánět nízkou ceny této do-
pravy, když tam není započítána ani dopravní
cesta, natož externality.

Obdobně je tomu i v Kouřimi. Z nádraží cestu-
jící musí od vlaku jít skoro kilometr do města pěšky,
do kopce, než aby u stanice navazoval autobus
a rozvážel cestující nejen po městě, ale i okolí. Čili
opět ta scházející integrace dopravy. Obdobně
v Lužci. A to už ani nemluvě o tom, že byla kraji
navrhována i opatření v organizaci dopravy, po-
užívání menších vozidel pro  sedla apod.

Prostě jako když hrách na stěnu hází. A je tu
základní otázka: proč? A už vrabci si štěbetají, že
další kroky k omezování železnice mají následo-
vat. Třeba na trati ze Slaného na Louny, z Lužné
do Žatce apod. A zajímavé je na tom i to, že opět
se (zcela nevinně) už zavádějí autobusová spoje-
ní, která vytvářejí podmínky pro to, aby se vlaky
ještě více vyprázdnily, namísto toho, aby naopak
byla snaha železnici využít. Čí zájmy se tady hájí?
Proč nejsou respektovány nové poznatky a eko-
nomická realita? Odpoví na to někdo? Bude ochota
hledat řešení hodná 21. tisíciletí nebo zůstaneme
ve druhé polovině století dvacátého, kdy silniční
doprava byla modlou?

Ing. Antonín Minařík

Jako když hrách na stěnu hází

Obsluha Podřipska vlakovými spoji je již mno-
ho let pojata zcela nevhodně. A to natolik, že jsou
cestující současným jízdním řádem doslova odra-
zováni. Shrnu to do několika odrážek s návrhem
na nápravu pro objednatele.

1) Tratě jsou nesmyslně rozděleny podle kraj-
ské hranice na ústeckou Roudnice – Straškov –
Libochovice a středočeskou Vraňany – Straškov
– Zlonice (– Slaný). Jelikož největší potenciál ces-
tujících dřímá v cestách z konečné na konečnou,
nemohou takto konkurovat ani jiným vlakovým
spojením (Roudnice – Libochovice přes Lovosi-
ce, Vraňany – Slaný přes Kralupy), ani silničnímu
spojení. Jediná možná náprava je nasměrovat
přímé vlaky tak, aby to bylo výhodné vůči silnicím
a předpokládanému zájmu cestujících. To zna-
mená trasy Roudnice – Straškov – Zlonice – Slaný

Navíc málokterý ze čtenářů uvěří předkládaným
teoriím, že žijeme v nějaké totalitě, kde o všem
rozhoduje Kim Ir Sen či pohrobci Gustáva Husáka,
kteří dopravě nerozumí...

V 90. letech jsem si všiml, že ve Švýcarsku,
které jsem pokládal za železniční Mekku Evropy,
na některých lokálních tratích mimo špičku želez-
niční správa místo vlaků nasazuje autobus. A bylo
to prý proto, aby se ušetřilo, že jízda poloprázdné-
ho vlaku stojí víc než autobus. Že to mohla být
jedna z cest i pro České dráhy, jsem sice tenkrát
v článcích popisoval, ale nikdo to nečetl.

I z mnoha dalších důvodů je mléko rozlito a lka-
ní už moc nepomůže, spíš je třeba se smířit s tím,
že kdo platí, rozhoduje, Zkrátka, kdo byl zvolen
našimi hlasy na kraji, rozhoduje, stejně tak v hos-
podě, kdo nemá peníze, tak nejí.

Petr Rádl

proč místo likvidace nepožaduje změnu? Šlo by to
jednoduše objednáním vhodných vozidel a osa-
zení tratě horními rychlostníky, jak doporučují od-
borníci. Bus Čisovice – Mníšek místo aby lidi svá-
žel na vlak, bude je odvážet na bus do Mníšku, aby
pak kraj poškodil i zbylé vlaky. Léta odvážel bus
cestující od nádraží Mníšek, Rymaně i Čisovic, ale
i Nové Vsi a Malé Hraštice 70+ tarifně oproti vlaku
zcela zdarma (již asi 25 let)! V busu PID se neplatí,
ve vlaku ano, to poškozuje léta frekvenci ve vla-
cích ve Středočeském kraji) na busy do Prahy.
Místo aby byl bus PID přípojem na vlaky. Také
omílá o trati Rakovník –Kralovice, jak vede sou-
běžně (!) silnice, ten pán se asi nepodíval do
mapy, většinou jede jinudy a zastávka Strachovi-
ce pro turisty a houbaře bude úplně mimo MHD.
Ta trať se měla opravit již od roku 1997, kdy byla
zavedena nepřetržitá výluka tratě až do Mladotic
a zavést rychlíky Plzeň – Rakovník, které by objed-
návalo MD, na trati je traťová rychlost 60 km/h, ale
strašné propady cestovní rychlosti dělají PZZ 10
km/h na lesních, polních i okresních silnicích.

Středočeský kraj zcela rozvrací regionální že-
lezniční dopravu a rozvrat přelévá již i do soused-
ních krajů, od konce září 2022 nepojede žádný
vlak v úseku Mladějov – Libuň – Lomnice nad
Popelkou. Traťová tabulka SŽ je tak zaplevelená
omezením jízdy u vlaků, že to nepostřehne na
první pohled každý.

Jen tak dál a budeme tady jako na Slovensku
po Dzurindově vygumování dopravy v regionech.
Smutné na tom bylo, že sám bývalý slovenský
premiér byl původně železničář. Proslýchá se, že
i u nás někteří železničáři léta sekundují a našep-
távají rušitelům co mají dělat. Nedá se to dokázat
ani vyvrátit, jako vše. Martin Kubík

Tak trochu sleduji diskusi v posledních číslech
o končících tratích ve Středočeském kraji. Nejde
tak moc o diskusi, všichni kritizují opovážlivost kra-
je neobjednat dopravu na některých lokálních
tratích, kde železniční přeprava není v posledních
letech tolik využívána.

Myslím, že trochu si tento stav a toto rozhodo-
vání zvolených institucí zavinila dráha sama. Ješ-
tě bych přitvrdil, máme na tom vinu všichni, copak
ti pisatelé nechodí k volbám? Co vlastně brání
dopravci, aby neprovozoval vlaky na tratích, kde
přepravu krajský úřad neobjednal? Pokud do-
pravce není schopen provozovat trať, aby ekono-
micky přežil, tak předá veškeré rozhodování to-
mu, kdo odpovídá za zabezpečení osobní dopravy
v kraji a pak ať se nediví, že kraj (zvolený námi ve
volbách) rozhoduje, kde se bude jezdit a kde ne.
Že by těm lkajícím pisatelům chyběl selský rozum?

Chybný koncept Podřipska

Vozit vzduch?

Ad: Rozhovor Borecký
 Reaguji na rozhovor s radním pro dopravu

Středočeského kraje Boreckým (Obzor č. 23).Ohání
se starostou Lužce, přitom starosta Lužce byl pů-
vodně pro zachování provozu i jeho rozvoj! Lužec
mluví za vše, zastávka vlaků v centru (v tomto
případě to vadí!!??), krásné spojení přes Kralupy
do centra Prahy vlakem, ale v Lužci asi vadí i to,
o Dobříši píše, že prý bus jede do Prahy 40 minut,
což je při zácpách a nehodách na D4 iluzorní čas,
navíc bus končí na Smíchově, kdo by jel do
expanzivně se rozvíjejících Modřan, jede tam dé-
le busem PID/MHD, než vlakem zcela jistě, navíc
s třemi přestupy. Pokud si pan Borecký stěžuje, že
nebyla zvýšena traťová rychlost na Dobříš, tak

Zvládne nádraží
Praha–Jih větší

obraty?
 Chtěl bych poukázat na to, co nás čeká od

nového jízdního řádu pro rok 2022. Jak jistě víte,
železniční stanice Praha–Smíchov se má pomalu
rušit, tak tedy i vlaky, co zde končily od Brna a po-
dobně. Všechny soupravy budou od 12. prosince
jezdit na nádraží ONJ (Jih). Tam se budou čistit
a uklízet, to znamená, že uklízecí četa bude též na
nádraží Praha–Jih.

Teď proč to uvádím. Jen se ptám, zda nádraží Jih
bude na tento nápor připravené, to je asi 20 až 30
vlaků navíc a již teď je na odstavném nádraží plno,
dokonce prý mají být obraty velmi krátké. Teď mě
zajímá, co se stane, pokud opravdu ty obraty bu-
dou, jak se říká, „našponované“, jak se to bude
stíhat. Co když bude vlak zpožděný nebo když ze
soupravy budou muset vyměnit vůz pro závadu?
A teď si představte více vlaků, ale lidí je stále hlavně
u posunu nedostatek.

No, myslím, že odstavné nádraží dostane od
prosince zatěžkávací zkoušku a mám obavy, aby
se vše zvládlo v pohodě. V zimě napadne sníh
a bude problém hned, nebo až začnou mrazy. Jen
jsem chtěl upozornit, že od 12. prosince bude ná-
draží Praha–Jih před největší zkouškou na obraty
souprav. Petr Hájek

WC v žst. Mníšek pod Brdy nebylo zbořeno,
naopak bylo opraveno a natřeno, avšak má to
vadu na kráse, je trvale uzavřeno a nahrazeno
mobilní buňkou.

tak nahradí motorové vozy ř. 810 v sezoně posilo-
vané o přívěsný vůz Btax (viz obrázek z Levínské
Olešnice s vlakem odjíždějícím do Staré Paky).
Žádné vlaky ČD se rovněž neobjeví mezi Bako-
vem nad Jizerou, Českou Lípou a Jedlovou, kde
dopravce Länderbahn nasadí místo ř. 843  Desi-
ro. Martin Hájek

Kromě již známého přehledu tratí ve Středo-
českém kraji, kde krajský úřad neobjednal další
dopravu, jsou na síti Správy železnic ještě dvě
další tratě, po nichž se již vlaky Českých drah
v novém jízdním řádu nesvezeme. Po rychlících
linky R14 přebírá Arriva také provoz osobních
vlaků mezi Jaroměří a Starou Pakou. Desira zde

České dráhy opouštějí další tratě

Mezi Jaroměří a Starou Pakou budou  motorové vozy ř. 810 nahrazeny Desiry.
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Méně známé
novinky v jízdním

řádu
 Podle doposud zveřejněných tabulek na we-

bu Správy železnic nám nový jízdní řád tentokrát
nepřipravil větší množství přečíslovaných tratí, za-
to některé přeshraniční byly přejmenovány, re-
spektive zkráceny. Bohužel nejde jen o název, ale
i o tabulku samotnou.

U trati 147 vidíme sice odjezdy z Chebu do Bad
Brambach, ale už v ní nenajdeme příjezdy do
Plauen nebo Zwickau. Ty jsou mnohem význam-
nějším cílem než Bad Brambach. To samé platí pro
další chebské tratě 148 a 179 – příjezd do Hofu
a Marktredwitz měl narozdíl od předměstí Selbu
svou hodnotu. Zmizel také Gmünd, kdežto Vídeň ze
Znojma zůstala. Je to však pochopitelné z hlediska
garantování platnosti; tratě v zahraničí obsluhují
různí dopravci s různými způsoby zveřejňování
úprav.

Zastavení nebo drastické omezení dopravy se
koná jen ve Středočeském kraji. Do Mochova poje-
de jeden vlak. Ovšem ročně! Do Rožmitálu se zaje-
de hned tři dny v roce, do Trhového Štěpánova
vůbec. To samé na tratích 063, 094, většina 095,
a na mnoha jiných bude provoz velmi sporadický.
Přitom ostatním krajům se podařilo zachovat i turis-
tické vlaky jako Oparenský a Hvozdnický expres,
spoje do Tovačova, Mladče nebo Malé Morávky.
Mizí ale také zastávky. V Tachově–Bíletíně již nic
nezastaví, z řádu zmizely delši dobu projížděné
zastávky Semeč, Sinutec, Skršín a Sedlec u Obrnic,
který de facto leží na třech tratích.

Překvapivá věc se udála na území Libereckého
státu, pardon – kraje. Neobjednal potřebné letní
posilové vlaky Č. Lípa – Doksy, které obsluhovaly
ČD. Zato se ve stejném objemu objevily nové posi-
lové vlaky na trase ze Sychrova do Spálova. Loni
jezdily jen úsek z Turnova do Malé Skály pod tak-
tovkou ČD, nyní je obslouží Arriva, a to až do méně
frekventovaného Spálova. Zrušit vlaky tam, kde se
cestující do ostatních nevejdou, a zavést je jinde,
kde dosavadní stačily? Nesouvisí to spíše s výmě-
nou dopravců?

V tabulce tratě 260 vidíme zcela revoluční no-
vinku: obdélník překrývající úsek, v němž bude ce-
loroční výluka. Tento obdélník obsahuje informace
o výluce a zmiňuje adresy umístění výlukových řá-
dů. Knižní verze tedy nikoho nezmate, ledaže by se
chtěl vyznat v úmyslech objednavatelů dopravy.

Vít Patrák,
informátor železniční dopravy

Do Hostomic
pod Brdy se vrátila
nákladní přeprava

Po kůrovcové kalamitě se vrátila nákladní pře-
prava do dopravny D3 Hostomice pod Brdy. Prak-
ticky se zde nakládá denně. Přitom manipulační
kolej byla ještě před pár lety ohrožena vytrháním,
pak byla zkrácena do šturcu. Již před revitalizací
tratě došlo k vytrhání manipulačních kolejí v z Osov
a z. Skuhrov pod Brdy, v dopravně a budoucí DOZ
Liteň byla jediná manipulační kolej také vytrhána,
další šturcová manipulační kolej je nepoužitelná,
neboť k je k ní přístup jen přes soukromý oploce-
ný pozemek, v dopravně D3 Všeradice je na vleč-
kové koleji pohyb vozidel zakázán a šturcová ma-
nipulační kolej je dlouhá sotva na jeden vůz.
Nakládat se tak dá tč. pouze v Hostomicích – dře-
vo či vlečka ZZN, a Neumětelích, kde je šrotiště.
(Viz starší článek v rubrice Cestujeme s Obzorem
na www.osz.org). Martin Kubík

kilometrů.  Nicméně pokrok nelze zastavit a tak v ro-
ce 1984 byla do depa v Ústí nad Labem dodána
celá první série elektrických lokomotiv s pulsní re-
gulací řady E 499.3 (dnes řada 163). Jen o pár let
později byl do Ústí nad Labem přidělen prototyp
dvousystémové lokomotivy ES 499.2 (372) pro na-
pájecí napětí 3 kV ss a 15 kV 16 2/3 Hz. Dnes se na
našich tratích u společnosti ČD Cargo, a. s., stále
častěji setkáváme v čele nákladních vlaků se stroji
Siemens Vectron řady 193.

„Severočešky“ tak dosloužily a dnes jen tiše če-
kají na odstavných kolejích ústeckého depa na
svoji poslední a nejsmutnější cestu, do kovošrotu
pod hořáky autogenů. V rámci své dlouholeté služ-
by se nesmazatelně zapsaly do historie naší želez-
nice. Budiž čest jejich památce.

A. K. Kýzl

Zemřel Tomáš Rezek
Ve čtvrtek 18. listopadu 2021 nečekaně ve

věku 72 let po krátké nemoci zemřel Ing. To-
máš Rezek, spolumajitel a tvář stánku Prago-
modelu na pražském Masarykově nádraží.
Naposledy jste ho tady mohli vidět v úterý 19.
října 2021. Stánek na Masarykově nádraží
zůstane zřejmě natrvalo uzavřen. Poslední
rozloučení proběhlo v rodinném kruhu.

Čest jeho památce!                                    –red–

Smutné čekání
na poslední jízdu

V roce 1967 převzalo bývalé železniční depo
v Ústí nad Labem celou sérii 55 kusů nových elek-
trických lokomotiv řady E 469.2 (dnes 122). Příchod
těchto strojů urychlil v Ústí odchod lokomotiv řady
E 469.1 (121) a E 669.1 (181). Jen tak pro zajíma-
vost, depo v Ústí nad Labem bylo první v republice,
kde byl již v létě roku 1969 ukončen provoz parních
lokomotiv.

„Severočešky“, jak se strojům řady E 469.2 pře-
zdívalo, zůstaly ústeckému depu věrné po celou
dobu své služby. Jednalo se o poctivé pracanty,
které bylo možno ještě docela nedávno vídat na
našich kolejích v čele nákladních vlaků, zejména
při přepravě energetického uhlí ze severočeských
dolů do mnohých elektráren. U ČSD a později u ČD,
a. s. (ČD Cargo, a. s.) odvedly tyto mašiny pořádný
kus práce a ve službě najezdily po kolejích miliony

Pohled na odstavné koleje ústeckého depa, kde elektrické mašinky – „Severočešky“ řady
E 469.2 (122) dnes jen tiše čekají na svojí poslední a nejsmutnější jízdu.

V případě místní dráhy z Rožmitálu do Březnice
stojí za zmínku, že tyto nenáročné a spolehlivé stro-
je odvozily ve své době kromě nesčetně cestujících
i podstatnou část produkce z místních závodů v po-
době smíšených vlaků s nákladními vozy.

Pokud budete mít v sobotu chvíli, přijeďte se
svézt, zavzpomínat, a pomoci nám lokálku symbo-
licky uzamknout. Občasné houkání lokomotivy
v údolí Vlčavy pak bude patřit již jen nákladním
vlakům nebo jiným zvláštním vlakům. Nezbývá dou-
fat, že se v brzké době povede probudit lokálku
v omezené míře alespoň pro potřeby udržení a dal-
ší podpory rozvoje turistického ruchu na Rožmi-
tálsku, vždyť od nádraží například vychází i páteřní
brdská cyklostezka 8044 do Hořovic.
  Zjednodušený jízdní řád platný 11. 12. 2021
Březnice  09.20 10.35 12.15 14.56 16.15 18.15
Rožmitál   09.32  10.47 12.27  15.08  16.27 18.27
Rožmitál   09.55  11.22  12.47  15.22  17.22 19.22
Březnice   10.08  11.35  13.00  15.35  17.35 19.35

Vlaky zastaví na všech mezilehlých zastávkách.
Spolek Rakovnicko – Protivínská dráha

„Nic nám neprospěje víc, než pomyš-
lení na naši smrtelnost. Jsme tu jen
hosty.“               Lucius Annaeus Sececa,

      římský filozof (4 př. n. l. – 65 n. l.)

Bývalé závorářské stanoviště s prodejem jízde-
nek na zastávce v Sepekově (trať 201) lákalo do
září loňského roku fotografy z celého světa: roman-
tice ale odzvonilo. Nyní je objekt zastávky ve sluši-
vém šedém nátěru (oprava budovy zastávky v Se-
pekově byla dokončena k 31. říjnu 2020) a vše je
plně zautomatizováno; přejezdovým zabezpečo-
vacím zařízením počínaje a třeba takovým WC, kte-
ré je vybaveno automatem dveřního zámku (po-

Romantice na zastávce
v Sepekově odzvonilo

platek za použití WC je 10,– Kč, platba kartou nebo
hotově mincemi 5 a 10 Kč; pozor, automat mince
nevrací), konče.

„Osobní pokladna byla uzavřena už dlouho
před opravou budovy (vnitrostátní osobní poklad-
na s prodejem jízdenek v Sepekově byla uzavřena
v rámci plošného opatření v listopadu 2019, po-
známka autora) činnost závorářského stanoviš-
tě byla ukončena ke konci září loňského roku,“

V neděli 12. prosince 2021, se zahájením plat-
nosti nových jízdních řádů, utichne podstatnou mě-
rou dopravní provoz na místní dráze z Rožmitálu
pod Třemšínem do Březnice. Z rozhodnutí Středo-
českého kraje, přes mnohé protesty dotčených ob-
cí a občanů, tak pravidelná celoroční osobní do-
prava na této trati po více než 122 letech končí.

Na delší čas poslední možnost projet si tuto
krátkou podbrdskou lokálku běžným osobním vla-
kem, tak budou mít cestující a další zájemci v sobo-
tu dne 11. prosince. Protože jde pro zdejší region
o přelomovou událost, kterou by nebylo vhodné
jen tak bez povšimnutí přejít, připravili v tento den
České dráhy a další partneři malé ozvláštnění po-
sledního dne provozu. Platit bude rozšířený jízdní
řád (mimořádně pojedou i spoje v časových polo-
hách vlaků 27946/27951 a 27953/7980) a kapa-
citně budou posíleny i jednotlivé vlakové spoje.
K řádné jízdence dle tarifu Českých drah nebo PID,
obdrží každý cestující i pamětní lepenkovou jízden-
ku s připomínkou tohoto dne. Ve spolupráci
s Podbrdským muzeem budou připraveny infor-
mační tabule s popisem historie této místní dráhy.

Pokud to situace dovolí, bude pro zájemce při-
praveno k zakoupení drobné občerstvení, publika-
ce vydaná k 120. výročí dráhy nebo jiné drobné
upomínkové předměty s železniční tématikou. Při
této příležitosti se v Rožmitále patrně naposledy
objeví i tradiční malé motorové vozy řady 810, které
k této trati a jiným podobným lokálkám patřily od
konce sedmdesátých let minulého století.

Do Rožmitálu přijede
poslední pravidelný vlak

opět železniční stanicí. Do roku 1976 byla Liteň
obsazena výpravčím – v té době dirigujícím dispe-
čerem, ještě léta po zrušení dopravní služby v Litni
stála mechanická vjezdová návěstidla a před re-
konstrukci tratě v roce tratě v roce 2020 bylo možno
nalézt občas zbytky drátovodné trasy – sloupky
a kolečka! Trať 172 je od roku 1979 doménou
motorů řady 810, které sklonové poměry na trati
bravurně zvládají. Jak onehdy říkal Ing. Šatava:
„Není nic lepšího na regionálních tratích než mo-
tory 810.“ Regionovy pro své špatné jízdní vlast-
nosti za špatných povětrnostních podmínek – listí
atd. jsou nepřímými likvidátory dobré pověsti želez-
nice, což nahrává hlavně krajským rušitelům vlaků!
(Např.na trati 210 byl dva dni 26. a 27.10. po sobě
odřeknut bez náhrady nejvytíženější dělnický, škol-
ní a úřednický vlak 2004 vedený na listí neschop-
nou regionovou!) Martin Kubík

Současné vedení Správy železnic po MÚ Per-
nink ve spolupráci s MD co slíbilo, tak skutečně
koná. Nezůstalo u prázdných slov, jak bylo v minu-
losti zvykem, kde se po velkých nehodách chvíli
diskutovalo, jak dál, ale skutek utek. Na DOZ se
pracuje nejen na trati Havlíčkův Brod – Humpolec,
ale i na trati Zadní Třebaň – úvraťová dopravna
Liteň – (Lochovice).

Již v brzké době dojde k spuštění DOZ a změny
z organizování vlakové dopravy z D3 na D1 v úse-
ku Zadní Třebaň – Liteň. Kolem Litně je doslova
změť kabelů. Jenom doufejme, že při kabelizaci
dojde i ke zřízení zabezpečení přejezdů na PZS
(světelný) a tím k odstranění propadů pomalých
jízd 10 km/h před PZZ. Před Litní a zvláště u zastáv-
ky Běleč jsou velmi nepřehledná PZZ – zabezpeče-
ná jen výstražnými kříži.

Dopravna Liteň se stane po čtyřiceti pěti letech

Změť technologických kabelů při přípravě DOZ Liteň, stav 27. 10. Vlevo směr žst. Zadní Třebaň,
vpravo směr dopravna Všeradice.

Na den sv. Martina 11. 11. byly v Hostomicích
p. B. přistaveny k nakládce čtyři vozy Roos
a jeden Eas. V pozadí motor 810.459–8 relace
Lochovice – Zadní Třebaň.

Změna zabezpečovacího zařízení v Litni

Žst. Rožmitál pod Třemšínem.

Hledá se muzikant
Kapela pod názvem „JEDETO“ Českého zem-

ského svazu FISAIC vyhlašuje konkurz na doplnění
souboru o hráče na housle, perkuse či jiný nástroj.
Nejsme profesionální muzikanti, ale parta nadše-
ných železničářů, která si ráda zahraje na akcích
FISAIC nebo např. na Národním dni železnice.
V současném složení máme dva akordeonisty plus
hráče na kytaru, banjo, flétnu a klarinet. Hrajeme
zejména staropražské a lidové písně. Pokud jsi
železničář, aktivní či důchodce, a jsi schopen
bez pravidelných nácviků si s námi zahrát jen tak
pro radost, napiš na e-mail liboslav@seznam.cz.
Uvítáme také zpěvačku či zpěváka, kterému je tento
druh hudby blízký.

Liboslav Kučera, vedoucí skupiny

potvrzuje Dušan Ga-
venda, mluvčí Sprá-
vy železnic s tím, že
všechny veřejně pří-
stupné prostory včet-
ně veřejných toalet
spravuje Správa že-
leznic.

Barevné řešení
pláště objektu v Se-
pekově bylo podle tis-
kového mluvčího na-
vrženo v koordinaci
s projekční kanceláří,
která stála za projek-
tem celkové opravy
budovy,  i se zaměst-
nanci Správy želez-
nic. Mimochodem,
moderní WC (v pro-
vozu 24 hodin den-
ně) na zastávce je

dobrý počin, lze zde například i dobít mobil. K dis-
pozici je cestujícím rovněž čekárna s otevírací do-
bou 6 až 18 h. „Otevírání čekárny zajišťuje ex-
terní subjekt v rámci uzavřené smlouvy
o poskytování těchto činností,“ dodává Dušan
Gavenda. A jak vidno, funguje to. Čekárna je čistá
a udržovaná. Část objektu slouží jako byt, zbýva-
jící volné nebytové prostory (o celkové výměře
24,80 m2, vhodné pro účel nájmu jako kancelář
nebo sklad) nabízí Správa železnic k pronájmu.
„V předchozím období Správa železnic vypsala
veřejnou soutěž na nájemce, do které se nikdo
nepřihlásil. V současné době prostory i nadále
nabízíme prostřednictvím veřejné nabídky uve-
řejněné na webových stránkách i přímo na ob-
jektu,“ uzavírá Dušan Gavenda.    Michael Mareš

výborně připravili a české výpravě vytvořili skvělé
a přátelské zázemí. Doprava, pobyt i závod v Belgii
se konaly za velmi přísných epidemiologických pod-
mínek, které český tým striktně dodržoval. Zbývá
ještě poděkovat společnostem ČD, ČD Cargo a Sprá-
vě železnic, bez jejichž soustavné podpory by se
podobné akce konat nemohly. –oš–

se již po prvním kole změnil v bahni-
tou, klouzavou směs, na které bylo vel-
mi složité udržet balanc. Nejlépe se
s těmito podmínkami vyrovnal Josef
Novák (SŽ, s. o., HZS Česká Třebová)
a suverénně běh vyhrál. I další naši
běžci Michal Glier (ČD, a. s., OCÚ Vý-
chod) Petr Šafránek (ČD, a. s., RSM
Praha) velmi výrazně promluvili do cel-
kového pořadí a obsadili 5. a 6. místo.
Svoje kvality opět potvrdila Renata Glie-
rová (SŽ, s. o. OŘ Brno) vítězka železni-
čářské kategorie a celkově mezi žena-
mi třetí. Stálice Ivana Martincová (AŽD
Praha) dosáhla pátého nejlepšího
ženského času. Belgičtí organizátoři
v čele s Walterem Verryckenem závod

SPORT

Hasič ze Správy železnic je mistrem Belgie

Český tým chvilku před startem závodu.

Dne 27. 11. 2021 se u belgického Mechelenu
konalo Mistrovství Belgie železničářů v přespolním
běhu. Této sportovní události se zúčastnila i malá
skupina železničářských běžců z České republiky.
Náročná trať odpovídala nepříznivému podzimní-
mu počasí, které v místě panovalo. Cca 6 km dlouhý
závod se běžel ve velmi podmáčeném terénu, který

Objekt bývalého závorářského stanoviště s prodejem jízdenek na zastávce v Sepekově je
ve slušivém šedém nátěru.

K dispozici je denně cestujícím čekárna s
otevírací dobou od 6 do 18 h.


